
ACTA CORRESPONDIENTE A LA SESION ORDINARIA  DEL CON SEJO DE 
LA JUNTA  MUNICIPAL DE ABASTOS, CELEBRADA EL 7 DE E NERO  DE 
2015. 
 
 
ASISTENTES: 
 
PRESIDENTA: 
Dña M Ángels Ramón- Llin Martínez 
 
VOCALES: 
 
GRUPO POPULAR 
     D. Ángel  Bocanegra Vaqué  
     Dña Adela García Bernal  
     Dña Pilar Soriano  Domínguez 
     Dña  Concepción Mondragón González 
 GRUPO SOCIALISTA 
      D. Germán Rodrigo García   
 GRUPO ESQUERRA UNIDA 
     Dña Irene Sanroque Muñoz 
GRUPO COMPROMIS 
      D. Pep Martí Maicas 
       
SECRETARIA 
       Desiré Albors Bru. 
 

En la Ciudad de Valencia, siendo las 18,00 horas, del día de la fecha, se 
reúnen, debida y previamente convocados, en la Sede de la Junta Municipal de 
Abastos, sita en la C/ Alberique 18, planta 1ª, los miembros del Consejo, que 
arriba se detallan,  así como distintos representantes de Entidades Municipales 
ubicadas en  la demarcación, y los concejales del Ayuntamiento de Valencia  D. 
Pedro Sánchez y Dña Pilar Soriano, para tratar los asuntos establecidos  en el 
Orden del Día de fecha 26 de diciembre  de 2014. 

 

Antes de iniciar el Consell se acuerda guardar 1 min de silencio en condena 
al atentado terrorista acaecido en París, en defensa  de la libertad de expresión 
y lamentando la pérdida de vidas 

 

1º.- LECTURA Y APROBACIÓN DEL ACTA DE LA SESIÓN 
ANTERIOR . 
 
Dada por leída el acta de la sesión anterior y  sometida a votación  se aprueba  
por unanimidad. 
 
2º MOCIONES PRESENTADAS POR EL GRUPO SOCIALISTA 
DE LA JUNTA MUNICIPAL DE ABASTOS. 
.  



ASUNTO: PROPUESTAS GENERALES SOBRE LOS  DISTRITOS 
DE ABASTOS 
 
MOCIÓN QUE PRESENTA AVELINA FERNÁNDEZ, EN SU NOMBRE Y EN EL DEL 
GRUPO SOCIALISTA DE LA JUNTA MUNICIPAL DE ABASTOS 
 
EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 
 Estamos en los últimos meses de la sexta, y posiblemente la última, 
legislatura del PP en el gobierno de la ciudad de Valencia y el partido en el 
gobierno ha hecho todo lo posible por limitar los instrumentos democráticos 
para acercar la política municipal al ciudadano. No hemos avanzado en la 
misión descentralizadora de las Juntas de Distrito ya que sus presupuestos se 
han visto mermados año a año y no se han desarrollado todas sus 
competencias. Se han venido reformulando la gran mayoría de las iniciativas 
presentadas por la oposición en los plenos de esta Junta para, en el mejor de 
los casos, dejarlas igual con el objetivo de no votar a favor de las mociones 
originales, y en la mayoría de los casos para diluirlas indefinidamente en el 
tiempo añadiendo coletillas “continuar con” o “cuando sea posible”. Además, 
las opiniones e intervenciones de vecinos y vecinas continúan sin ser recogidas 
en el acta. 
 
 A pesar de la resistencia, agradecemos al PP que haya atendido 
algunas cuestiones menores como la instalación de un semáforo con 
segundero en la plaza de España, un paso de cebra en el barrio de la 
Fuensanta, la retirada de un vallado en la acera de Calixto III o las 
modificaciones para mejorar el tráfico de la plaza Roma. Y tras múltiples 
discusiones de esta Junta, el traslado de un paso de cebra en las 
inmediaciones del inacabado polideportivo de Nou Moles que representaba un 
peligro evidente para los peatones. Nos congratulamos de que nuestra 
propuesta sobre Caminos Escolares Seguros salida de la Comisión de Cultura 
haya sido tenida en cuenta y esperamos que en el futuro otras muchas 
iniciativas de la oposición y de los vecinos y vecinas tengan cabida y 
aprobación en este Órgano. 
 
 En cambio, en estos 4 años los colegios de Abastos han sido noticia en 
varias ocasiones debido a los desperfectos originados por la falta de 
mantenimiento y las deficiencias en sus instalaciones, tal y como hemos 
denunciado en esta Junta reiteradamente. Lamentamos que el PP no mostrase 
mayor sensibilidad cuando propusimos que se adecentase el entorno del 
monolito de las víctimas del metro, aunque agradecemos que aceptase guardar 
un minuto de silencio en el pleno de Julio, coincidiendo con el octavo 
aniversario. 
 
 El PP ha permanecido insensible a introducir los cambios necesarios en 
la política de movilidad y sostenibilidad tal como se viene haciendo en las 
ciudades más avanzadas de Europa. También, gracias al PP, hemos 
descubierto que los ciudadanos del centro de Valencia y los barrios más ricos 
son más limpios que los vecinos y vecinas de Abastos, lo cual a los socialistas 
nos resulta inaceptable. Los ciudadanos no son más limpios, en el centro se 
limpia más. Lo mismo cabe decir de perros y palomas. 



 A continuación, nos gustaría remarcar algunos aspectos en los que el 
Grupo Socialista estima que hace alta reorientar las políticas para mejorar la 
calidad de vida de los ciudadanos y ciudadanas de Valencia: 
 

- El número de quejas de los vecinos y vecinas por falta de limpieza se ha 
incrementado en los últimos años. 

- Los equipos de medida de la contaminación no han vuelto a sus lugares 
de origen. 

- El incremento de caída de ramas de árboles en los distritos de Abastos 
ha sido remarcable sin que se esté dando una respuesta preventiva 
suficiente. 

- No se han corregido los problemas debidos al botellón ni a la falta de 
seguridad en varias calles y plazas de Abastos, como los alrededores de 
Maestro Sosa o Finca Roja. 

- No ha habido avances en la aplicación del Plan de Movilidad Urbana 
Sostenible en Abastos. 

- No ha mejorado el asfalto en Pérez Galdós ni Giorgeta ni se han 
instalado medidas adicionales de control de velocidad en las Grandes 
Vías por lo que continuamos siendo líderes en número de accidentes. 

- Los obsoletos pasos elevados de la avenida del Cid no se han 
modificado. 

- La línea 7 de la EMT no ha sido restituida. 
- No ha habido mejoras de calado en los colegios de Abastos, y en 

especial en los colegios Teodoro Llorente, Cervantes y Lluis Vives. 
- Las placas de uralita del colegio Raquel Payá no han sido sustituidas. 

 
 Enumeramos a continuación algunos incumplimientos del PP a acuerdos 
alcanzados en esta Junta: 
 

- No se ha producido ningún avance en la instalación de hidrantes en las 
proximidades de los colegios, por lo que se continúa incumpliendo la 
ordenanza contra incendios. 

- Las obras en los polideportivos de Nou Moles y la Fuensanta no han 
concluido a pesar de las promesas realizadas con el Plan de Confianza. 

- El Ayuntamiento no ha hecho ningún seguimiento sobre la tramitación y 
respuesta de los asuntos que han sido derivado a la Consellería. 

 
Por todo lo expuesto, el vocal abajo firmante realiza la siguiente 
 
PROPUESTA DE ACUERDO 
 

1. Modificación del Reglamento de Funcionamiento de las Juntas de 
Distrito para que las intervenciones de los vecinos, vecinas y 
asociaciones sean incluidas en las actas. 

2. Revisión de los acuerdos previos para que sean llevados a cabo antes 
de las próximas elecciones Municipales y Autonómicas. 

3. Seguimiento de las obras de los polideportivos de Nou Moles y la 
Fuensanta para que no vuelvan a paralizarse después de las próximas 
elecciones. 



4. Poner a disposición de esta Junta de Distrito y hacer públicos los 
informes sobre los centros educativos elaborados dentro del Plan de 
Revisión de Infraestructuras Educativas (PRIE) que fueron solicitados en 
Julio a la Consellería desde esta Junta. 

 

EXPOSiCIÓN DE MOTIVOS DE LA   MOCION  ALTERNATIVA 
 

1 Es competencia del Pleno.la modificaciones del reglamento de 
funcionamiento de las Juntas de Distrito 
 
2.-Se han atendido todas las solicitudes, por lo que se solicita se especifiquen a 
que acuerdos se refieren. 
 
3.-Las obras del Polideportivo de Fuensanta se reanudaron el pasado mes de 
octubre, y cuentan con un presupuesto de 1,9 millones de euros. Tienen 
prevista su finalización  en el próximo mes de marzo. Seguidamente, 
comenzará la actividad y las asociaciones del barrio podrán planificar su nueva 
temporada deportiva contando con estas dotaciones, que dispondrán, entre 
otros servicios, de un pabellón cubierto con pista polideportiva para deportes de 
sala, vestuarios para equipos y árbitros, y graderío para 340 personas. 
 
 Por otro lado, la obra Infraestructura Deportiva del Complejo Deportivo 
Nou Moles, es una obra financiada con cargo al Plan Especial de Apoyo a la 
Inversión Productiva en Municipios de la Comunidad Valenciana (Plan 
Confianza). 
  
 Se trata de una obra promovida y supervisada inicialmente por el Consell 
Valencià de l’Esport, actualmente por la Dirección General del Deporte, y fue 
adjudicada a la empresa SECOPSA CONSTRUCCIÓN, S.A. Al ser una obra de 
promoción directa del Consell Valencià de l’Esport, actualmente por la 
Dirección General del Deporte de la Generalitat Valenciana, el Ayuntamiento de 
Valencia no tiene atribuciones y competencias respecto de la misma durante 
los trabajos de ejecución.  
 
 Con el fin de desbloquear la situación de paralización y proceder a la 
reanudación de las obras, el Ayuntamiento asumió la contratación de la 
redacción de un proyecto modificado, si bien la financiación del mismo sería 
con cargo al propio Plan Especial de Apoyo a la Inversión Productiva.  
  
La Generalitat hizo llegar al Ayuntamiento el documento contable que 
acreditaba la existencia del crédito oportuno destinado a la obra. 
  
 El viernes día 11 de julio la Junta de Gobierno Local aprobó el proyecto 
Modificado, y dio traslado del mismo a la Generalitat, de quien es competencia 
la ejecución de la obra, para que continuase con los trabajos lo antes posible.  
  
 A principios de septiembre la Generalitat Valenciana comunicó al 
Ayuntamiento el reinicio de las obras.  
  



 En estos momentos, las obras se han retomado. En breve el se 
determinarán los nuevos plazos de ejecución de este equipamiento público que 
reunirá las condiciones para practicar deporte de élite y para dar servicio a los 
vecinos de este barrio.  
 
 El primer objetivo del Ayuntamiento era que se reanudaran estas obras 
que han estado meses bloqueadas. Ahora vamos a trabajar con la Generalitat y 
la empresa adjudicataria para ajustar plazos y determinar calendarios de 
actuación, con la intención de que se respeten al máximo los 18 meses de 
ejecución previstos en un principio. 
 
 
4.- Se da traslado de la petición a la Conselleria de Educación, Cultura y 
Deporte, significándole que cuando se emita un informe al respecto, el mismo 
le será comunicado.  
 
  
MOCION ALTERNATIVA .- 

 Continuar con el seguimiento realizado por los técnicos del 
Ayuntamiento y espera a la emisión de informe por parte de la 
Consellería  

VOTACIÓN 
Votos a favor : 5 PP 
Votos en contra 2 (PSOE ; EU) 
Abstención 1( Compromís)  

Queda aprobada  la moción alternativa por mayoría 

 

ASUNTO: PRECIO DE ABONOS DE VALENBISI 
MOCIÖN QUE PRESENTA GERMAN RODRIGO, EN SU NOMBRE Y EN EL DEL 
GRUPO SOCIALISTA DE LA JUNTA MUNICIPAL DE ABASTOS 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS 
El uso de la bicicleta está aumentando considerablemente en Valencia a pesar 
de los escasos medios que el Ayuntamiento emplea para posibilitar trazados 
continuos y seguros. Valencia tiene todas las condiciones adecuadas para la 
bicicleta y Valenbisi ha resultado un éxito como nuevo concepto de transporte 
urbano por lo que se está consolidando como una alternativa excelente al 
transporte público y al vehículo privado. En este contexto, el Pleno del 
Ayuntamiento ha aprobado recientemente una subida de un 8 % del abono 
anual de Valenbisi para el año 2015, muy por encima del IPC en un momento 
de crisis económica acuciante, lo que resulta abusivo y desincentivador para el 
uso de la bicicleta. Llama la atención que se haya incrementado en un 62 % 
desde que el servicio se puso en marcha en 2010. 
Por todo lo expuesto, el vocal abajo firmante realiza la siguiente 
PROPUESTA DE ACUERDO 
 
1. Instar al Ayuntamiento de Valencia a la revocación del acuerdo sobre 
incremento de precio del bono anual de Valenbisi. 
 



 
EXPOSICIÓN DE MOTIVOS DE LA MOCIÓN ALTERNATIVA 
Los precios están fijados en el contrato, por tanto su revocación supondrá una 
indemnización inasumible para este Ayuntamiento y el tema ya ha sido tratado 
en el Pleno recientemente.  
MOCION ALTERNATIVA .- 

 Que el ayuntamiento respete los acuerdos tomados en su día 

VOTACIÓN 

Votos a favor : 5 PP 

Votos en Contra 2 ( PSOE y Compromís) 

   Abstención : (1 E.U) 

Queda aprobada  la moción alternativa por mayoría 

 
ASUNTO: MOVILIDAD SOSTENIBLE Y REORDENACIÓN EN LA 

CALLE ALCÁCER 
 

MOCIÖN QUE PRESENTA AVELINA FERNÁNDEZ, EN SU NOMBRE Y EN EL DEL 
GRUPO SOCIALISTA DE LA JUNTA MUNICIPAL DE ABASTOS. 
 

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS  
 
 En la calle Alcácer existen tres grandes espacios abiertos, o sea, tres 
solares sin urbanizar ni edificar que están siendo utilizados para aparcamiento 
salvaje. Uno de ellos comprende parte de la antigua calle Virgen de Sales, 
pertenece a propietarios particulares y tiene como destino ser edificado. Otro 
de ellos, junto a la Senda de San Miguel de Soternes es privado pero tiene 
previsto uso escolar en el Plan General, aunque la Consellería no ha mostrado 
intención de ejecutar el equipamiento. El tercer solar está junto a la calle 
Arquitecto Ribes y está destinado a jardín y Servicio Público que podría ser una 
instalación deportiva o una ampliación del Museo de Historia de Valencia sin 
que hasta ahora se haya tomado ninguna decisión al respecto. 
 
 En algunas ciudades, como Berlín y Barcelona, existen ya iniciativas 
para la activación de solares urbanos para actividades temporales e 
intervenciones efímeras, lo que contribuye notablemente a la transformación 
urbana. Pero dar nuevos usos requiere de actividad legislativa que promueva la 
flexibilidad y el desarrollo de ordenanzas más simples que permitan la 
potenciación del uso cooperativo del espacio. 
 
 Por todo lo expuesto, la vocal abajo firmante realiza la siguiente 
 
PROPUESTA DE ACUERDO 
 

1. Adecentar los solares disponibles para que hagan su función actual de 
aparcamiento sin que sean superficies irregulares y embarradas. 



2. Promover la activación de estos solares para usos temporales que 
puedan revertir en beneficios para la sociedad e instar a la Generalitat a que 
desarrolle los proyectos para los que estén destinados. 

EXPOSiCIÓN DE MOTIVOS DE LA   MOCION  ALTERNATIVA 
 
  En cuanto a las circunstancias estrictamente urbanísticas de los solares 
de la calle Alcácer, en el pasado Pleno de la Junta Municipal de Abastos se 
trasladó la información relativa a estos espacios: 
 
  “El más próximo al límite con el término municipal de Chirivella, proviene 
en parte de la antigua calle Virgen de Sales y de propietarios particulares 
resultando, de acuerdo con el planeamiento, edificable, por lo que su destino 
una vez se ejecuten las previsiones del planeamiento está vinculado a la 
actividad edificatoria de la propiedad. 
 
  El espacio junto a la Senda de San Miguel de Soternes está previsto 
como uso escolar, dentro de las dotaciones obligatorias del actual Plan 
General. Son terrenos actualmente privados. Solamente hay iniciadas 
actuaciones por parte del Servicio de Gestión Urbanística en una de las 
parcelas privadas. La actuación conjunta se efectuará, a requerimiento de la 
Consellería de Educación, cuando precise su obtención para ejecutar dicho 
equipamiento. 
 
  El mayor espacio abierto junto a la calle Arquitecto Ribes está destinado 
a Espacio Libre (Jardín) y Servicio Público. Sobre el Servicio Público se estudió 
por parte de la Fundación Deportiva la posibilidad de implantación de una 
instalación deportiva de barrio y también por parte del Museo de Historia de 
Valencia la posibilidad de ampliación de sus instalaciones. Más información al 
respecto podrán facilitarla desde las Delegaciones correspondientes. 
   En cuanto a la ejecución del Jardín la parcela no es en su totalidad de 
propiedad municipal, quedando por obtener una parcela de titularidad privada 
de cerca de 500 m2 
MOCIÓN ALTERNATIVA 
 Esperar a la ejecución del Plan General y espera a que tenga dotación 
presupuestaria 
VOTACIÓN 
Votos a favor: 5 PP 
Votos en contra 2(PSOE; Compromís) 
Abstención: 1 (E.U) 

Queda aprobada  la moción alternativa por mayoría 
 

3º MOCIONES PRESENTADAS POR EL GRUPO COMPROMIS 
DE LA JUNTA MUNICIPAL DE ABASTOS 
 
MOCIONS QUE PRESENTA D.  PEP MARTI MAICAS,  EN NOM PROPI I EN 
EL DE COMPROMÍS A LA JUNTA DE DISTRICTE  D’ ABASTOS 
 



ASSUMPTE:  ESPAI D’ESBARJO PER A GOSSOS A LA PLAÇA 
DE MARIA BENEYTO 

Als barris del nostre districte hi ha molt pocs espais reservats per a 
l'esbarjo de gossos, en un d'estos barris es troba situada la plaça de 
Maria Beneyto. Esta plaça que ha sigut objecte de diverses mocions i 
preguntes en esta Junta de Districte, a causa de la brutícia i a les 
situacions de violència que es generen sobretot a l'estiu per persones 
que acampen en les seues zones enjardinades, prou deteriorades per 
cert, pensem seria un lloc idoni per a instal·lar, amb un baix cost, una 
zona per a l'esbarjo de gossos. 
 

Ara fa un parell d’anys es va instalar una zona com la que estem 
proposant al  jardí interior de l’Antic Mercat d’Abastos i malgrat que el 
manteniment que se li proporciona deixa prou que desitjar, l’ús majoritarí 
del dels veïns que tenen gossos ha evitat en gran part la brutícia i 
excrements que estes mascotes venien disseminant pels carrers de les 
rodalies del parc de gossos construït. 
 
Es podrà al·legar que és una zona molt pròxima a un altre jardí (C. 
Guillem de Castro) o inclús relativament  prop del llit del  riu, però esta 
circumstància no és la solució perquè es tracta de que estos animals no 
molesten als usuaris dels esmentats jardins i a més que efectuen les 
seues defecacions en un lloc reservat i que es netege de sovint per a 
evitar així brutícies i possibles infeccions. 
 
La construcció d’este parc de gossos comportaria molt poca despesa per 
les arques municipals doncs sols hi hauria que acotar l’espai en una 
tanca (que en altres parcs) està construida amb fusta i dotar-lo d’un punt 
d’aigua. 
 
Donant-se també la circumstància, citada anteriorment, de l'ocupació 
dels espais públics per acampades incloses pernoctacions de persones 
que sovint acaben en baralles i distintes formes de violència i com vullga 
que les nostres autoritats a penes destinen mitjans per a atendre este 
tipus d'assistència social, pensem que donant-li mes usos a les zones 
enjardinades, es milloraria la convivència dins de la plaça de Maria 
Beneyto 
 
PROPOSTA D’ACORD 
 
1.  Que el Ple del Consell de la Junta de Districte d’Abastos  
trasllade  a les Regidories corresponents la necesitat urgent de estudiar i 
executar la construcción d’una zona destinada a parc d’esbarjo de 
gossos acotat per tanca i porta, amb punt d’aigua per la netenja del parc 
i abrevador dels gossos usuaris. La zona proposada del parc, queda 
perfectament definida en la fotografía que s’adjunta a la present moció 

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS DE LA MOCIÓ ALTERNATIVA 
 



 Atenent a la proposta de la creació d’una zona d’escampament de 
gossos en la plaça de María Beneyto, manifestar que es tracta d’una plaça 
enjardinada interior, entre blocs de poma, de reduïdes dimensions, per la qual 
cosa la creació d’una zona d’escampament de gossos precisaria principalment 
de l’acord i conformitat per part dels veïns afectats, per la qual cosa quedem a 
l’espera de la sol·licitud reglamentària per part de l’associació veïnal.  

 
MOCIÓN ALTERNATIVA .- 
 Esperar la solicitud reglamentaria por parte de la Qasociacón de vecinos 
, contando con la aprobación de los vecinos afectados 
 
VOTACIÓ 
Votos a favor 5 ( P.P) 
Votos en contras. 1 Compromís 
Abstención  2 ( PSOE, EU) 
Queda aprobada la moción por mayoría 
 
ASSUMPTE :PAS DE VIANANTS PER A CREUAR EL PASSEIG 
DE LA PETXINA EN L’EMBOCADURA DEL CARRER TURIA, AL 
BARRI DEL BOTANIC. 
 El passeig de la Petxina com ben bé savem discorre per la vorera 
dreta del riu considerant el sentit de les aigües en el seu camí a la mar,  
per tant perteneix a la nostra Junta de Districte i li dona nom a un dels 
mes caracteristics barris del nostre Districte,  peró el pas de vianants que 
estem demanant es trova situat al barri de Botanic. 
 
 Creuar el passeig de la Petxina a l’embocadura del carrer Turia es 
un vertader problema, no només perque hi ha que creuar tres carrils de 
circulació de vehiculs i un que s’utilitza com a via de serveis,  sinó que 
també presenta un problema molt serios la bionda metálica i el desnivell 
que existeixen al llarc de tot eixe tram de passeig al costat més proper 
del riu. 
 
 Recopilant els motius que ens porta a fer la proposta son: 
 
-  Evitar la necessitat de donar un rodeo de vora 350m. per accedir 
des de el C/Túria al baixador al Jardi del Túria situat front al n.2 del 
Passeig de la Petxina, evitant la barrera arquitectònica dels esglaons del 
pas de vianants situat davant de la Casa de la Caritat, al Passeig de 
Petxina n.9 (objecte de una correcció també). 
-  Evitar situacions de risc de atropellament de vianants que creuen 
indegudament els 3 carrils del Passeig i deuen botar la bionda metàlica 
per accedir a la marge dreta del riu. 
-  Facilitar el accés des del riu a la parada de la EMT situada a 
Petxina n.2 i viceversa. 
 
 És per això que presentem  a la Junta de districte d’Abastos , per 
al seu debat i votació,  la  següent: 

PROPOSTA D’ACORD 



 
  Que el Ple del Consell de la Junta de Districte d’Abastos  
trasllade  a les Regidories corresponents la necesitat urgent de 
practicar un pas de vianants  per creuar el Passeig de la Petxina a 
l’altura de l’embocadura del carrer Turia i construir aixi mateix el pas 
necessari per accedir a la marge dreta del riu, modificant la bionda 
metálica que enfronte al pas de vianants i a més puga salvar 
comodament el desnivell existent  entre l’alzada del nivel de carrils i la 
marge citada.  

 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS DE LA MOCIÓ ALTERNATIVA 
 Donades les circumstàncies de l’entorn i els inconvenients 
d’accessibilitat que presenta la sol·licitud, es durà a terme un estudi de 
viabilitat. 
 
MOCION ALTERNATIVA .- 

 
 Esperar a los resultados del estudio de viabilidad ya previsto. 
VOTACIÓN 
 Sometida a votación la moción queda aprobada por unanimidad 
 
ASSUMPTE . PROTECCIÓ DE BENS HISTORICS ALS BARRIS 
DE LA LLUM I SOTERMES DEL NOSTRE DISTRICTE 

 
 Consultat el catalec de  béns i espais protegits de naturalesa rural 
del  Terme  Municipal de València, comprovem que l'ermita de Sant 
Miquel de Soternes no es troba entre els béns protegits, així mateix 
tampoc es trova protegit el “Mas de Soternes”,per aixó devem deixar 
que’l  pas del temps i la desidia ens deixe als valencians sense un tros 
de la nostra história,  una  descripció que ens aprope a la seua historia  
seria aquesta:   
 
 L’ermita de Sant Miquel  es obra original del segle XV. Va ser 
construïda per encàrrec de Joanot Martorell, amb funció d'església del 
terreny  d'horta de la seua propietat (el Mas de Soternes ).   D'origen 
gòtic, és un temple d'una nau formada por tres trams i coberta amb 
voltes de creueria. Va ser reformada el 1881 sense alterar la planta 
original, però es va  ornamentar amb noves pintures en les parets. 
 Conserva un xicotet campanar amb una campana construïda el 
1718.  Al costat de l'ermita es troba l'antiga casa de l'ermitany. L'ermita 
és propietat eclesial, però es troba tancada i sense culte (desacralitzada 
i mig abandonada). 
 
 Respecte de l’alqueria Mas de Soternes,  citat en el paràgraf 
anterior, no tenim informació mes enllà de conéixer-se que és la casa 
pairal de Joanot Martorell i de les terres que ho rodejaven, desconeixem 
la propietat actual i els seus plans amb l'alqueria. 
 
 El que si tenim  present al Grup Compromís es que hi han dos 
béns importantisims de la nostra história i del nostre patrimóni que es 



troven sense cap protecció, que es deurien de recuperar i donar-los l’ús 
cultural adient a la seua entitat. 
 
 El Mas està situat al barri al que dona nom i l’ermita de Sant 
Miquel estrova al Barri de la Llum de la nostra ciutat, per tant tots dos 
dins de l’ambit de la notra Junta de Districte 
 Pel que fa i concernent a l'ermita de Sant Miquel de Soternes, 
pensem que seria un lloc ideal per a instal·lar un museu de Joanot 
Martorell i la seua obra "Tirant lo Blanch", no cal fer palessa l’importancia 
de l’obra de Martorell, considerada la primera obra de Caballeria a l’estat 
espanyol i precursora del “Quijote” de Cervantes. Donan-li aquest ús a la 
ermita es repararía l’abandó que ha suportat la vida i obra d’aquest 
prohom valencià. 
 
 Així mateix l'alqueria Mas de Soternes seria un espai idoni per a 
instal·lar un Centre d'interpretació de l'horta de València, amb especial 
atenció als sistemes de recs historics,  incorporant inclús un museu del 
“Tribunal de les Aigües” i l’evolucio del nostre habitatge rural i els 
métodes tradicionals de conrreus.   

 
PROPOSTA D’ACORD 
 

 Que l’Ajuntament de Valencia inste la protecció de l’Ermita de 
Sant Miquel de Soternes  i  de l’alqueria Mas de Soternes i la seua 
catalogació com a Béns de Interes Cultural   (BIC) i per tant dins del 
Nivell Estructural i Protecció Integral, requerint de les sueus propietats 
la consolidació i restauració dels inmobles.  En cas de no atendre esta 
necesaria obra, es deuria de procedir a l’expropiació de ambos dues 
béns   

 
 Reflectir als presupostos anuals les partides corresponents per 
l’implantació del  museu de Martorell i el Tirant lo Blanch.  Així com del 
espai cultural proposats.  

 
 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS DE LA MOCIÓ ALTERNATIVA 
 

 Per acord de Ple de 31 de maig de 2013, es va acordar l’aprovació 
provisional del Catàleg Estructural, en el que s’inclou l’Ermita Sant Miquel de 
Soternes i edificació annexa com BRL amb la categoria de Monument d’Interés 
Local (MIL) en el Catàleg Estructural de Béns i Espais Protegits de Naturalesa 
Urbana, i s’atorga protecció integral a l’Ermita i protecció parcial a la casa de 
l’ermità. 
 
 La protecció com BRL d’un immoble és la màxima protecció que pot 
atorgar l’Ajuntament, ja que la declaració de BIC ha de fer-se mitjançant un 
decret del Consell, a proposta de la Conselleria competent en matèria de 
cultura, prèvia la incoació i tramitació del corresponent procediment per la 
mateixa, tot això, d’acord amb el que establix la Llei 4/98 de Patrimoni Cultural 
Valencià. 



  
 
 .- En relació amb el punt 2, ens hem posat en contacte amb el Servici de 
Patrimoni, que ens indica que dites immobles no són propietat de l’Ajuntament 
de València, per la qual cosa no és possible plantejar la instal·lació  d’un museu 
i un centre d’interpretació. 
ALTERNATIVA .-  
 Se deja sobre la mesa para tratarlo en otro Consell con el fin de 
proceder a  comprobar los datos 
 
4ºMOCIÓN PRESENTADA POR EL GRUPO ESQUERRA UNIDA 
P.V DE LA JUNTA MUNICIPAL DE ABASTOS. 
MOCIÓN QUE PRESENTA LA SRA. IRENE SANROQUE MUÑOZ  EN NOM 
PROPI I EN EL D’ EUPV A LA JUNTA DE DISTRICTE  D’ ABASTOS 
 
ASSUMPTE :  NETEJA DEL MERCAT EXTRAORDINARI DE 
JERUSALEM  
 
 Els mercats extraordinaris , com el de Jerusalem, són un costum molt 
arrelat als barris de la nostra ciutat i són visitats no només pels veïns i veïnes 
de la ciutat sinó també per les persones que visiten la ciutat. Són uns mercats 
que omplin la ciutat, al llarg de la setmana, de color alhora que s’ofereixen 
productes diversos tant enle contingut com el preu. 
 
 Justament per aquesta cararcterística de diversitat, els mercats 
extraordinaris tenen una activitat molt gran que comporta un fort nivell de 
residus, deixant la zona afectada en  unes condicions poc presentables 
 
 Per tot l’anteriorment exposat la vocal que subscriu , en nom propi i en el 
d’Esquerra Unida formula  la següent 
 
PROPOSTA D’ACORD 

 
 ÚNICA - Que s’incremente la neteja per tal d’assegurar que els residus 
de l’activitat pròpia del mercat extraordinari no repercutisca en l’aspecte dels 
carrers i zones adjancents d’on s’ubica aquest mercat.  
 
EXPOSICIÓN DE MOTIVOS DE LA MOCIÓN ALTERNATIVA 
 Tots els dimarts que es produïx mercat extraordinari es neteja en jornada 
de 14:30 a 20:50 per mitjà d’un equip format per camió recol·lector mes dos 
operaris d’agranat manual, quedant la zona en condicions acceptables de 
neteja. 
  
 Cal assenyalar la falta de col·laboració dels comerciants que en alguns 
casos no han desmuntat a les 15:00 hores i l’aparcament avançat a les 15:00 
que es torna massiu durant les hores en què s’esta produint la neteja, la qual 
cosa impedix l’ús de barredoras mecàniques que afavoririen la celeritat en les 
labors de neteja 

 



MOCION ALTERNATIVA .- 
Continuar con las labores actuales de limpieza 
VOTACIÓN 
Votos a favor : 5 PP 
Abstención: 3 (PSOE, Compromís,  E.U) 
Queda aprobada la moción por mayoría 
 
5º PREGUNTAS PRESENTADAS POR EL GRUPO SOCIALISTA 
DE LA JUNTA MUNICIPAL DE ABASTOS. 
 

 PRESENTADAS POR  AVELINA FERNÁNDEZ, EN SU NOMBRE Y EN 
EL DEL GRUPO SOCIALISTA DE LA JUNTA MUNICIPAL DE ABASTOS. 

 
ASUNTO. SEGURIDAD EN LA PLAZA MARÍA BENEYTO 
 

En respuesta a una pregunta del Grupo Socialista, el grupo en el 
Gobierno reconoce implícitamente que en la Plaza María Bneyto se acumulan 
personas sin hogar.Aseguran que todos los martes por la mañana se persona 
una patrulla de la Policía Local y el camión del Servicio de Limpieza para 
limpiar la plaza. Ademas la Policia de Barrio se pasa 
periodicamenteidentificando a los ciudadanos y ofreciendoles los Servicios 
Socialesdel Ayuntamiento. 

El servicio de sanidad dice  no tener registro sobre quejas de los vecinos, 
sin embargo han comprometido una visita para llegar a conocer de primera 
mano la situación real de la Plaza. 

 
PREGUNTAS 
¿Ha realizado la visita el Servicio de Sanidad a la Plaza Maria Beneyto? 
¿Cuáles han sido sus conclusiones?   
 
RESPUESTAS 
 
Realizada visita de inspección se constata la existencia de la situación 
comunicada, no obstante la actuación puntual de la Policía Local y el Servicio 
de Limpieza impide que se llegue a generar un foco de insalubridad 
permanente, por lo que no procede la actuación del Servicio de Sanidad. 
 
ASUNTO : SEMAFOROS .CON INDICADORES DE TIEMPO  
VERDE 
 A instancias del Grupo Socialista, el Pleno de la Junta de Distrito del 30 
de Septiembre de 2013 acordó instar a la Delegación de Circulación, 
Transporte e Infraestructuras la instalación de un reloj indicador del tiempo 
sobre el semaforo del cruce de la plaza España con Ramón y Cajal , según el 
acuerdo , este semaforo debió ser incluido en los preesupuestos de 2014     
PREGUNTAS 
¿Ha sido instalado dicho semaforo? 

¿Se han instalado otros semaforos en puntos conflictivos de los distritos de 
Abastos? ¿Hay alguno  previsto para 2015? 



RESPUESTA 

Se está realizando un estudio para la recolocación de los semáforos de la 
zona. Está prevista la instalación de este tipo de equipos en el paso de 
peatones que cruza la Av. Perez Galdós con el Paseo de la Pechina.  
 
6º PREGUNTAS PRESENTADAS POR EL GRUPO COMPROMÍS 
DE LA JUNTA MUNICIPAL DE ABASTOS. 
 
 
ASSUMPTE ACCESIBLITAT AL TUNEL D’UNIO DE LES GRANS 

VIES 
 
 En esta Junta Municipal i des del nostre grup es presentà ja una 
Moció relativa a l’accesibilitat de les pasarel·les de creuament de 
l’Avinguda del Cid, ésta Moció ja va ser rebutjada amb una  sèrie 
d'excuses per l'actual equip de govern, caracteritzat per la manca de 
sensibilitat pel que fa a éstes situación de carácter socialitzant.  
 
  En l'actualitat i a pesar de la remodelació de la zona per la 
construcció del Parc Central (que donada la situación económica de la 
ciutat,  prevem molt llunyana) considerem que  l'accessibilitat als tunels 
d'unió de les Gandes Vies de Ramón i Cajal i Germanies es imposible 
per als discapacitat, al igual que en la situación anterior s’esta incomplint 
de forma greu la Lley d’Eliminació de Barreres Arquitectóniques i 
Accesibilitat en el medi Urbà i que l’ajuntament exigeix (com es la seua 
obligació) a qualsevol obra que es projecta a la ciutat. 
 
 Es per aixó que no entenem com l’Ajuntament que deu vetlar pel 
benestar dels seus ciutadans no a pres cap mesura per paliar aquesta 
situació 
 
Per   tot   aixó   es   fan   les   següents   preg untes:  
 
¿Te l’Ajuntament de Valencia,  prevista alguna mesura per resoldre la 
situación de inaccesibilitat per als discapacitat que vullguen creuar el 
túnel d’unio de les Grans Vies per la zona de les escales¿ . 
 
¿Pensa seguir incomplint  l’Ajuntament de Valencia la Lley d’eliminació  de 
Barreres Arquitéctoniques i d’Accesibilitat 
RESPUESTA: 
 
En la Comisión de Urbanismo de 27 Octubre de 2014 el grupo municipal de 
Izquierda Unida presentó una Moción en este mismo sentido. 
 
 En dicha Comisión, tal como consta en el acta se informó que, según 
reciente conversación con el Director General de Infraestructuras de la 
Consellería de Infraestructuras, Territorio y Medio Ambiente, la Consellería está 
trabajando en dos posibles soluciones: una primera sería la instalación de un 
ascensor, que al parecer presenta graves problemas de ejecución y también de 



mantenimiento posterior; una segunda consistiría en la instalación de una 
escalera mecánica, lo que parece más factible. En cualquier caso, ha solicitado 
que cuando las alternativas estén definitivamente estudiadas y se haya tomado 
una decisión, se comunique al Ayuntamiento. Acordando la Comisión, por 
unanimidad, incluido el grupo Compromís darse por enterados. 
 
 
ASSUMPTE .TRASLLAT DE LA UP DE NOUS MOLES AL 
CARRER TORRES  
 
 Al igual que sobre altres temes, en esta Junta de Districte s'han 
presentat Mocions i Preguntes sobre la Universitat Popular del Barri de 
Nou Mols, a totes aquestes iniciatives  l'equip de govern municipal  
sempre respon donand les seues llargues característiques i excuses que 
no han resolt prácticamentre cap dels temes que hem plantejat des del 
nostre grup municipal, iniciatives dirigides sempre a millorar el benestar 
de les persones i la convivencia ciutadana. 
 
 Per millorar la seua formació a més de la seua salud corporal i 
estabilitat emocional (per que per aixó serveix la Universitat Popular de 
Valencia) hi han molts valencians que necesiten acudir a participar en 
les actividats de la Universitat Popular. 
 
A ctualment la Universitat Popular del barri de Nou Moles està 
implantada en uns locals llogats i actualmente inadecuats per el fi a 
que’s destinen.  Per l’Ajuntament de València s’ens a anunciat, varies 
vegades, el trasllat als locals de propietat municipal que hi han  al carrer 
Torres, els  locals actualmente están desocupats i el fet de traslladarlos 
comportaría l’estalvi del lloguer que  actualmente es paga, a més al estar  
molt  prop del  actual  emplazament no suposaria cap inconvenient per 
als usuaris de la UP.  
 
Per   tot   aixó   es   fan   les   següents   preg untes:  
 
 ¿Quin es la despesa anual per a l’Ajuntamen de Valencia dels 
locals de l’actual emplazamentent de la Universitat Popular de Nou 
Moles?. 
 
1. ¿Quin es el motiu que impedeix en trasllat als locals municipals 
del carrer Torres? i ¿Te previst l’Ajuntamen, i ara sí, comenzar el nou 
curs en els locals del carrer Torres 
 
2. ¿Qui es el propietari dels locals actualmente llogats?.   
 
RESPUESTA 
 Com ja se li va contestar el passat mes de setembre, l’import mensual de 
renda és de 1.250,00 euros (18.150,00 euros anuals) 
 Per a traslladar-se es requerix una adequació d’espais que es va a 
abordar próximament. 



 El propietari del local es Vicente Pascual Puchades i Josefa Gutiérrez 
López 
 
ASSUMPTE . CAIGUDA DE BRANQUES `’ARBRES I PALMERES 
 
 Al plenari de la Junta de Districte passada des d’este grup 
municipal ja es va fer una pregunta relativa a les freqüències i les 
programacions de poda del nostre districte.   Com ja deu de saver l’equip 
de govern de la nostra ciutat la resposta va ser que “no es donava 
resposta perque aixó duia molta faena ” impedint així que el nostre 
grup municipal exercisca el seu dret de control i seguiment de les 
programacions previstes. 
 De quant en quant apareixen alsguns operaris de poda que 
trevallen en algún carrer del districte peró no savem en quin criteri ni en 
quina programació se esta trevallan, malgrat aixó cada volta que hi ha 
mal oratge i es mou un poc de vent cauen branques d’arbres o de 
palmeres possant en risc la integritat física dels vianants. 
 Aixó es lo que va succeir a l’últim episodi de mal oratge, al nostre 
Barri d’Abastos,  de les dos palmeres situades a l’entrada de la porta del 
Antic Mercat d’Abastos  van caure dos  branques que afortunadament no 
van ferir ningú peró donada la gran afluencia d’usuaris que te el edifici 
podía haver causat danys greus a les persones.  Esta caiguda va ser 
propiciada per que les esmentades palmeres tenen dos corones inferiors 
de branques completament seques que cauran si no es poden de forma 
inmediata. 
 Esperem que en la mateixa rapidesa que es varen podar les 
branques d’els arbres monumental  que entraven per les finestres de les 
finques de les dos cantonades de Pintor N. Llorens amb Pérez Galdós, 
es poden les dos corones inferiors de branques seques de les palmeres 
esmentades. 
 Abundant en el tema al Passeig de la Petixa 2, hi ha un arbre sec 
envoltat d’heura que pot ser no caiga encara peró que es un niu de rates 
y bruticia,  pensem que aques arbre sec es deuria tallar i repondré per 
un altre viu i que li done vida a la vorera on está situat. 
 
 
 Per   tot   aixó   es   fan   les   següents   preguntes: 
Quant de temps fa que no s’han podat les palmeres de la entrada del 
edifici del Antic Mercat d’Abastos. 
 Te l’Ajuntament de Valencia prevista la poda d’eixes palmeres de 
manera inmediata? 
 Quina es la programació de poda als carrers del nostre Barri 
d’Abastos i Botanic? 
RESPUESTA 

  Les Phoenix dactylifera  de l’Antic Mercat d’Abastiments es van podar 
l’any 2011. No s’ha podat abans per criteris tècnics ja que no totes les espècies 
requerixen la mateixa freqüència.   
 Si. La poda  està prevista en  la programació en la primera quinzena   del mes 
de gener de 2015 .  



 la poda dels distints barris es realitza atenent les circumstàncies en 
funció de la necessitat, l’espècie i l’estació. 
 No totes les espècies requerixen la mateixa freqüència si es poden en la 
mateixa època, influint la seua ubicació amb relació a l’entronitze urbà.  
 L’any 2014, s’han podat alguns carrers com la c/ Marqués de Zenete, 
Salas Quiroga, Honorato Juan. 
 El l’hivern de 2015, es continuarà amb la poda de les Sophoras 
japonicas de la C/ Honorato Juan, Plaça Pintor Segrelles. També està previst la 
poda en la C/ Calisto III. 
 En els mesos de gener a març, es realitza la campanya de poda i 
arreplega dels tarongers del barri. 
 

RUEGOS Y PREGUNTAS 
Y sin más temas que tratar se levanta la sesión por la Presidenta de la Junta 
Municipal de Abastos,  siendo las 21,00 h del día de la fecha, y redactándose la 
presente acta que como Secretaria, certifico en el  lugar y fecha arriba 
indicados 
 
 

 
LA  PRESIDENTA DE LA JUNTA             LA SECRETARIA DE LA JUNTA 
MUNICIPAL DE ABASTOS                       MUNICIPAL DE ABASTOS 
 
 
  
 
 
Dña M Ángels Ramón- Llin Martínez               Desiré Albors Bru  
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